

3 September, Septembre 2006

Editor, Rédactrice : Annick Douguédroit

Commission Chair, Présidente:

Annick Douguédroit
Institut de Géographie
Université Aix-Marseille 1
29 Av. R. Schuman
13621, Aix en Provence, France
annickd@up.univ-aix.fr
www.up.univ-mrs.fr

Secretary, Secrétaire:

Kristina Blennow
S. Swedish Forest
Research Centre
Swedish Univ. of Agric. Sciences
Box 49,
SE-230 53 Alnarp, Sweden
Kristina.Blennow@ess.slu.se
www.ess.slu.se/Blennow/

Webmaster, webmestre:

Elena Voskresenskaya
Marine Hydrophysical Institute,
2, Kapitanskaya St., 99011
Sevastopol, Ukraine,
Tel. +380 692 54 54 00
Fax +380 692 54 43 58
Lena14@souz.sebastopol.ua

**Full members, Membres
titulaires:**

Arieh Bitan
Department of Geography
Tel Aviv University
P.O. Box 39040
69978 Tel Aviv, Israel
aklim@ccsq.tau.ac.il
www.tau.ac.il/

Rudolf Brazdil
Department of Geography
Masaryk University
Kotlarska 2
61137 Brno, Czech Republic
brazdil@porthos.geogr.muni.cz
www.muni.cz/

Lawrence Themba Dube
University of Zululand
Department of Geog. and Envi
studies
P/Bag X1001
KwaDlangezwa 3886
South Africa
ltcube@pan.uzulu.ac.za
www.uzulu.ac.za

NEWS FROM THE COMMISSION

Dear friends and colleagues,

This letter has been long coming, even if the effect of summer vacations of the Northern hemisphere is taken into account. So, a lot of news has accumulated.

The Commission on Climatology met in Brisbane (Australia) during the Regional Conference of the IGU (3-7 July 2006). The meeting was very successful with 7 sessions including 28 presentations on the three following topics: climatic variability, climate change and local climates (N. Tapper's report in the next Newsletter). The presentations covered a wide range of themes, some of which were truly fascinating. A proceedings volume with extended abstracts (6 pages each) will be published thanks to our colleague Professor T. Mikami.

It is already time to think of the 31st International Congress of IGU! It will be organized by the Association of the Tunisian Geographers and will be held in Tunis in 2008 (12-15 August 2008) on the theme "Building together our territories". The first circular just arrived and a website will open shortly (more information below).

The location and timing of the Tunis congress is coordinated with two actions of the IGU; on the one hand the "Mediterranean Renaissance programme" launched by Professor A. Vallega, president of IGU, and on the other hand the "International Year of Planet Science" which is linked with the IGU under the responsibility of Professor Anne Buttner, former president of the IGU (more information below). The COC has suggested its participation in the first action by organizing a session in Tunis on "Climate change, its characteristics, impacts and governance in the Mediterranean regions". Plans are underway for participation of the COC in the second programme focusing on the theme "Climate change at all timescales".

With my best wishes

Annick Douguédroit

Latifa Henia
Faculté des Sciences
Humaines et Sociales,
Université de Tunis94,bd du 9
avril 1938
1007, Tunis, Tunisie.
latifa.henia@fshst.rnu.tn

Takehiko Mikami
Department of Geography
Tokyo Metropolitan University
Minami-Ohsawa 1-1
Hachioji-shi,
192-03 Tokyo, Japan
mikami@comp.metro-u.ac.jp
www.metro-u.ac.jp/index-e.html

Roger S. Pulwarty
National Oceanic and Atmospheric
Administration
and University of Colorado
Climate Diagnostics Center
325 Broadway
R/CDC1, Boulder Colorado 80305,
USA
roger.pulwarty@noaa.gov
www.noaa.gov, www.cdc.noaa.gov
www.oqp.noaa.gov

Nigel Tapper
Department of Geography and
Environmental Science
Monash University
Victoria, Australia
Nigel.tapper@arts.monash.edu.au
www.monash.edu.au/

Zbigniew Ustrnul
Department of Climatology
Faculty of Earth Sciences
University of Silesia
Bedzinska 60
41-200 Sosnowiec, Poland
ziustrnu@cyf-kr.edu.pl
zbigniew.ustrnul@imgw.pl

Alain A. Viau
Département des sciences
géomatiques
Faculté de foresterie et de
géomatique
Pavillon Louis-Jacques-Casault,
local 3731
Québec (Québec) G1K 7P4,
Canada
alain.viau@scg.ulaval.ca

NOUVELLES DE LA COMMISSION

Chers amis et collègues,

Cette lettre a tardé à venir, même si l'on teint compte de l'effet vacances estivales de l'hémisphère nord. Aussi beaucoup de nouvelles se sont-elles accumulées.

La Commission de climatologie s'est réunie à Brisbane (Australie) pendant la Conférence régionale de l'UGI (3-7 juillet 2006). Ce fut un plein succès avec 7 sessions regroupant 28 interventions sur les thèmes de la Variabilité climatique, du Changement climatique et des climats locaux (compte-rendu de N. Tapper dans le prochain Bulletin). Un grand nombre d'aspects de ces thèmes ont été abordés, certains de façon passionnante. Des Actes consistant en résumés étendus vont être publiés grâce à notre collègue le Professeur T. Mikami.

Et il nous faut déjà penser au 31^{ème} Congrès international de l'UGI organisé par l'Association des géographes tunisiens à Tunis en 2008 (12-15 août 2008 : « Construire ensemble nos territoires »). La première circulaire vient de tomber en attendant l'ouverture d'un site web (voir des informations complémentaires plus bas).

Lieux et dates de ce congrès sont à mettre en relations avec deux actions de l'UGI, d'une part le « Programme Renaissance Méditerranéenne » lancé par le Professeur A. Vallega, président de l'UGI et d'autre part l' « Année internationale de la planète terre » à laquelle l'UGI est associée sous la responsabilité du Professeur Anne Buttner, qui présidait précédemment l'UGI (voir plus bas). La CDC a proposé de participer au premier par l'organisation à Tunis d'une session sur « Le changement climatique, ses caractéristiques, ses impacts et sa gouvernance en région méditerranéenne ». Elle s'impliquera aussi dans le second ; le thème du climat est centré sur le changement climatique à toutes les échelles de temps.

Amicalement à tous

Annick Douguédroit

TABLE OF CONTENTS:

- 1 The IGU's activities:
 - The 31st International Congress in Tunis (12-15 August 2008)
 - The "Mediterranean Renaissance Programme"
 - The "International Year of Planet Earth"
- 2 Other meeting on Climatology:
 - The meeting of the Association internationale de climatologie in Tunis (2-8 September 2007)
- 3 Reminder

1 - THE IGU'S ACTIVITIES

- THE 31ST INTERNATIONAL GEOGRAPHICAL CONGRESS IN TUNIS (12-15 AUGUST 2008)

The commission chairs have been informed on behalf of Prof Ali Toumi (General Secretary of Tunis 2008 Congress) to announce you the 31st INTERNATIONAL GEOGRAPHICAL CONGRESS. The Congress is organized jointly by the Tunisian Geographers Association and the International Geographical Union, under the responsibility of Professor Adnane Hayder. It will take place in Tunis on 12-15 August 2008. "Building together our territories", the main theme, is with a secondary one "Evolution of the geographic thought", technical sessions and special ones initiated by partners as IGU. Field trips are proposed but will be initiated later according to the choice of the participants. Scholarships are offered to young geographers of developing countries. Statement of Intention to Participate to complete and return to Toumi@fshst.rnu.tn is attached besides the Newsletter.

- The "MEDITERRANEAN RENAISSANCE PROGRAMME"

The "Mediterranean Renaissance Programme" (MRP) has been designed to focus on the geographical conditions of the region, its perspectives of human development, the peculiarities of inter-cultural relationships between local communities, the perception of the Mediterranean region from the rest of the world, and the perception of the rest of the World from the Mediterranean region etc. The initiatives concerned with MRP may have various content and format: scientific meetings and publications, exhibitions, TV performances and other media products. The subsequent outcomes will be presented and discussed in Tunis, in the framework of the 31st International Geographical Congress. The MRP is lodged in the IGU website (<http://www.igu-net.org>; See Section "Documents to download"). Contact: a.vallega@iol.it.

- The "INTERNATIONAL YEAR of PLANET EARTH" (IYPE)

IGU is a founding partner of this initiative which seeks to highlight the importance of the geosciences for the welfare of society. While 2008 is the official UN "Year", activities are planned for the entire triennium 2007-2009 (www.yearofplanetearth.org). Brochures are available at the IYPE website (www.esfs.org). At its meeting in Brisbane the IGU Executive Committee asked Professor Anne Buttimer, former president, to design a strategy for IGU's contributions to the UN International Year of Planet Earth; they will be presented at the International Congress in Tunis (August 2008). One of the eight of the IYPE themes is "Climate"; it focuses on climate change at different timescales. I have been designed to promote it among geographers. The next Newsletter will contain details on the project.

2 - OTHER MEETING ON CLIMATOLOGY

The XX^{ist} INTERNATIONAL MEETING OF CLIMATOLOGY OF AIC (ASSOCIATION INTERNATIONALE DE CLIMATOLOGIE) will take place in Carthage (Tunisia) from Monday 3 September to Saturday 8 September 2007. The theme is the following: "Climate, Tourism and Environment". It is organized by two teams: Climate, water and Sustainable development, Faculty of Human and Social Sciences of Tunis and Biogeography, Applied climatology and Erosive dynamics, Faculty of Arts and Humanities, University of La Manouba. Coordination is maintained by H. Boubaker, La Manouba University. The three last days (from Thursday 6 to Saturday 8) will be reserved for a trip in the south of Tunisia. Contact: AIC_Tunis2007@yahoo.fr // Habib.Boubaker@flm.rnu.tn

3 - REMINDER: WEBSITES

Website of the COC: www.univ-mrs.fr/igu-coc
Websites of the IGU: www.igu-net.org and of the Home of Geography in Roma, Italy: www.homeofgeography.org
Website of the Commission on Climatology of the WMO: www.wmo.ch/web/wcp/ccl/

SOMMAIRE:

- 1 Les activités de l'UGI :
 - Le 31^{ème} congrès international à Tunis (12-15 août 2008)
 - Le Programme Renaissance Méditerranéenne
 - L'Année internationale de la planète terre
- 2 Autre colloque de climatologie :
 - Le Colloque de l'Association internationale de climatologie à Tunis (2-8 septembre 2007)
- 3 Rappels

1- LES ACTIVITES DE L'UGI

- Le 31^{ème} CONGRES INTERNATIONAL, TUNIS (12-15 août 2008)

Les présidents de commissions ont été priés au nom du Professeur Ali Toumi (Secrétaire général du congrès de Tunis 2008) de vous annoncer la tenue du 31^{ème} CONGRES INTERNATIONAL DE GEOGRAPHIE. Il est organisé conjointement par l'Association des géographes de Tunisie et l'Union Géographique Internationale sous la responsabilité du Professeur Adnane Hayder. Il se tiendra à Tunis du 12 au 15 septembre 2008. Son thème général est « Construire ensemble nos territoires » avec l'intention de mettre en avant la dimension opérationnelle de la géographie ; il est accompagné d'un thème secondaire « Evolution de la pensée géographique », de sessions techniques et particulières à la demande de ses partenaires. Il se tiendra au Palais de la Foire du Kram à Tunis. Des bourses seront offertes aux jeunes géographes de pays en développement. En attaché la fiche d'intention de participation à renvoyer à Toumi@fshst.rnu.tn,

- Le « PROGRAMME RENAISSANCE MEDITERRANÉENNE »

Le « Programme Renaissance Méditerranéenne » (PRM) a été conçu pour attirer l'attention sur les conditions géographiques de la Région méditerranéenne, ses perspectives de développement humain, les particularités des relations interculturelles entre les communautés locales, la perception de la région par le reste du monde et la perception du reste du monde par la région etc. Les initiatives en relation avec le PRM peuvent avoir différents contenus et formes : réunions scientifiques et publications, expositions, émissions de TV et autres productions des medias. Ces produits seront présentés et discutés à Tunis, dans le cadre du 31^{ème} Congrès International de géographie. Le MRP est hébergé par le site web de l'UGI (<http://www.igu-net.org>; voir Section "Documents to download"). Contact: a.vallega@iol.it.

- L' « ANNÉE INTERNATIONALE DE LA PLANÈTE TERRE » (AIPT)

L'UGI est un des partenaires fondateurs de cette initiative appelée à promouvoir l'importance des géosciences pour le bien-être de la société. Alors que 2008 est l' « année » officielle pour les Nations Unies, les différentes activités sont programmées pour le triennium entier 2007-2009 (www.yearofplanetearth.org). Des brochures sont disponibles sur le site web de l'AIPT (www.esfs.org). A Brisbane le Comité exécutif de l'UGI a demandé au Professeur Anne Buttimer, précédente présidente, de concevoir une stratégie pour les contributions de l'UGI pour l'AIPT ; elles seront présentées au Congrès international de Tunis (Août 2008). L'un des huit thèmes de l'AIPT est « Le climat », centré sur le changement climatique à différents pas de temps. J'ai été choisie pour promouvoir ce thème parmi les géographes. Le prochain Bulletin y reviendra en détails.

2- AUTRE COLLOQUE DE CLIMATOLOGIE

Le XXI^{ème} COLLOQUE INTERNATIONAL DE CLIMATOLOGIE DE L'AIC (ASSOCIATION INTERNATIONALE DE CLIMATOLOGIE) se déroulera à Carthage (Tunisie) du lundi 3 au samedi 8 septembre 2007. Le thème général est « Climat, tourisme et environnement ». Il est organisé par les deux unités de recherches : Climat, Eau et Développement Durable, Faculté des Sciences Humaines et Sociales de Tunis, Université de Tunis et Biogéographie, Climatologie Appliquée et Dynamique Érosive, Faculté des Lettres des Arts et des Humanités de La Manouba. La coordination est assurée par H. Boubaker, Université La Manouba. Les trois derniers jours (du jeudi 6 au samedi 8 septembre) seront réservés à une excursion dans le sud Tunisien. Contact : AIC_Tunis2007@yahoo.fr, Habib.Boubaker@flm.rnu.tn

3- RAPPELS: SITES WEB

Site web de la Commission de Climatologie : www.univ-mrs.fr/igu-coc
Site web de l'UGI : www.igu-net.org et de la Maison de la géographie à Rome, Italie : www.homeofgeography.org
Site web de la Commission de Climatologie de l'OMM: www.wmo.ch/web/wcp/ccl/